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خبر پایان اعتراض کارگران هفت تپه خیلی دقیق نیست

کارگران هفت تپه، هم کار می کنند هم اعتراض

»مدیر عالی مملکت، آقای نوبخت، توی تلویزیون، توی برنامه زنده خیلی راحت می گه 
از قیمـــت اقلام بازار اطلاع نداره و زنش خریدها رو انجام میده! آقای جهانگیری چند 
وقت پیش که ازش درباره کارگرها و وضعیت شون می پرسن، از اینکه چرا بین کارگرها 
نمیان و پیگیر وضعیت شون نمی شه می گه کارگرها پررو می شن، آقای دژپسند، وزیر 
اقتصاد تو جلســـه کمیسیون اصل نود، جلو روی ما و برای حاضر شدن تو جلسه می گه 
کارگرها حق حرف زدن ندارن و دوربین های صداوسیما هم نباشه! می گه اصلا در جریان 
ماجراهای هفت تپه نیست! اسدبیگی، رئیس شرکت نیشکر هفت تپه نامه می نویسه و 
مصاحبه می کنه و به ما می گه کارگرنما! خب اینها یعنی چی؟ این آدم ها، حضورشـــون 
برای ما درده، مدیریت و مســـئولیت داشتن شون برای ما درده ولی این حرف هاشون 
از درد فراتره و زخمه رو قلب و روح ما. آقای نوبخت شـــده بره نیم کیلو گوشت بخره؟ 
اصلا اینها از اوضاع ما مطلع نیستن، اینها رو کجای دل مون بذاریم؟!« اینها بخشی از 
سخنان یکی از کارگران شرکت نیشکر هفت تپه و از فعالان کارگری تجمعات اخیر در 
این شـــرکت است که به خوبی فشارهای کلان و متعدد و مطالبات اصلی کارگران این 
شـــرکت عظیم را نمایان می کند؛ اظهاراتی که به خوبی ما را از بیان توضیحات اضافی 
بی نیاز می کند و آدرس دقیق مطالبات را نشان می دهد. با این اوصاف طی یکی، دو روز 
اخیر ادعاهایی مبنی بر اتمام تجمعات ۷۰ روزه کارگران هفت تپه منتشـــر شده است 
منتها به اذعان کارگران این ادعاها واقعیت ندارد و روز گذشـــته هفتادویکمین روز 
تجمعات هم برگزار شد و کارگران همچنان بر همان مطالبات سابق پافشاری می کنند. 
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اعتراض ها تمام نشده است و روز هفتادویکم هم گذشت
با این اوصاف و به دور از تحلیل های شـخصی )قبل تر مفصل درباره هفت تپه و حواشـی پیرامون آن نوشـتیم( مسـتقیم 

بـه سـراغ یوسـف بهمنـی از فعـالان کارگـری و کارگـر شـرکت هفت تپـه رفتیـم. بهمنـی در رابطـه بـا اتفاقـات گریبانگیـر 

شـرکت نیشـکر هفت تپـه بـه »فرهیختـگان« گفـت: »الان کـه بـا شـما صحبـت می کنـم هفتادویکمیـن روز اعتصـاب 

کارگـران نیشـکر هفت تپـه اسـت و بیشـترین اعتراض هـا هـم روبـه روی در فرمانـداری بوده اسـت. اعتراض هـا همزمان با 

دادگاه اسـدبیگی شـروع شـد و به خاطـر نـدادن حقوق هایـی کـه اسـدبیگی گروکشـی می کنـد، انجـام شـد. او وقتی به 

دادگاه می رسـد، اولیـن کاری کـه می کنـد حقوق هـا را پرداخـت نمی کنـد تـا بتوانـد از قـوه قضائیـه و دولـت و... امتیـاز 

بگیرد. رفته رفته اعتراض ها گسـترده شـد. کارگران چند روزی در سـطح شـرکت بودند و بعد برای اینکه دیده شـوند درِ 

فرمانـداری آمدنـد و چندیـن روز آنجـا بودنـد. حـدود یـک مـاه و نیـم این اعتراض ادامه داشـت، بدون اینکه یک مسـئول 

بیـن کارگـران بیایـد و دربـاره هفت تپـه صحبـت کنـد. خوشـبختانه کمیسـیون اصـل 90 وارد قضیـه شـد و بیـن کارگران 

آمدنـد. سـیدنظام موسـوی، خضریـان و نـادری بـه هفت تپـه آمدنـد و بـا اسـتقبال گـرم مـردم خوزسـتان و کارگـران هـم 

روبـه رو شـدند. پـای درددل کارگـران نشسـتند. مـا دلایـل و مسـتندات خود را داشـتیم که از وقتی بخـش خصوصی وارد 

شـرکت شـد، هیـچ عملکـرد و دسـتاوردی بـرای مـا نداشـتند. دلایـل را ارائه کردیـم. قبل از اسـتقرار تیـم مدیریتی جدید 

59 تن شـکر سـفید داشـتیم، الان 18هزار تن شـکر زرد داریم. عملا شـکر سـفید خوابیده اسـت. در سـطح زیرکشـت 

از هشـت هزار و 300 کشـت عالی به 6 هزار کشـت غیرمرغوب رسـیدیم. راند آبیاری از 19 راند به 13-10 راند رسـیده 

اسـت. آمـار کوددهـی نوبـت چهـارم و پنجـم بـا 75-50 درصـد افـت روبـه رو شـده اسـت و... . ایـن مـوارد عملکـرد آقایان 

بـود. الباقـی عملکردهـا کـه فضـا را بـا تبلیغـات درسـت می کنند که کارخانـه الکل سـازی راه اندازی کردیـم، درحالی که 

از سـال 91 شـروع بـه احـداث شـده و قبـل از ورود ایـن آقایـان اسـتارت خـورده اسـت و کار کـرد و بعـد از مدتـی بـه دلیل 

مسـائل زیسـت محیطی و بهداشـتی متوقف شـد و الان هم به خاطر وضعیت کرونا خیلی وقت اسـت که کار نمی کند. 

کارخانـه خـوراک دام مشـخص اسـت از چـه زمانـی شـروع بـه فعالیـت کـرده اسـت. کارخانـه یـخ و... هـم به ایـن صورت 

اسـت. همـه مـواردی کـه به عنـوان عملکـرد عنوان می شـود قبل از ورود آقایـان در هفت تپه بوده و تبلیغـات و مانور الکی 

روی ایـن امـور صـورت می گیـرد. اینهـا کارخانـه رب گوجـه تاسـیس کرده انـد که هنوز کامل نشـده و تمام قطعات دسـت 

دوم اسـت و 750 میلیـون دلار طبـق مسـتنداتی کـه قـوه قضائیـه رو می کنـد، ارز دریافـت کرده انـد. یعنـی چندین برابر 

کارخانـه رب گوجـه دلار و ارز گرفته انـد. نیشـکر اولویـت اول ماسـت. تولیـد شـکر اولویـت اول ماسـت. مگـر قـرار اسـت 

کارخانـه نیشـکر را تبدیـل بـه رب گوجـه کنیـم؟ کارخانـه ای اسـت کـه در زمین هـای شـرکت و زمین هایـی کـه یک سـال 

قبـل از ورود ایـن آقایـان بـه شـرکت کشـت نیشـکر بـوده، بـدون هیـچ دلیـل و مدرکـی تغییرکاربـری دادنـد کـه حـق این 

کار را نداشـتند و ایـن زمیـن را تبدیـل بـه کارگاه  ام دی اف کردنـد کـه بـرای طاهرخانـی اسـت و هیـچ ربطی به اسـدبیگی 

نـدارد. دو روز پیـش کارخانـه زغـال را بـه نماینـدگان مجلـس نشـان دادیـم که سـوله ای خالی بـود. تمام این مـواردی که 

عنـوان می کننـد جـز خیـالات و وهـم نیسـت. در ایـن منطقـه مـا زندگـی می کنیـم، هرکسـی بخواهـد نشـان می دهیـم 

کـه ایـن آقـا می گویـد فـلان کار کـردم، چقـدر واقعیـت و صحـت دارد. آمـار و ارقامـی که عنـوان کردم در صنعـت و معدن 

ثبـت شـده اسـت. اسـناد و مـدارک آن موجـود اسـت. ایـن آقایـان ادعـا می کننـد اشـتغالزایی کرده انـد، اولا هرچـه بـود 

کارگـر هفت تپـه بـه صـورت سـپر انسـانی بـود و بـه دلیـل وضعیـت قضایـی که داشـتند کارگـران را سـپر انسـانی کردند. 

یکـی از شـرط های مـن بـرای چـاپ ایـن اسـت کـه بنویسـید الان 130 نفـر غیرنیشـکری، 170 نفـر دفـع آفـات، 70 نفر 

نیـروی فنـی کارخانـه و تجهیـزات و نفـرات بانـک ماشـین آلات را اخـراج کردنـد و بلاتکلیف هسـتند. همه کارگران چشـم 

بـه رسـانه ای کـردن ایـن ماجـرا دارند تا مشـکلات برطرف شـود.«

ما با این مسئولان چه کنیم؟ دژپسند از مسائل هفت تپه اظهار بی اطلاعی می کند
بهمنی در ارتباط با آخرین وضعیت وصول مطالبات و وضعیت شرکت گفت: »حقوق ها را پرداخت 

کرده اند ولی من همچنان دو حقوق معوق دارم. قرار شـــد دفترچه های بیمه را تا آخر سال تمدید 

کنند. فکر می کنم تنها دســـتاوردهایی که تاکنون این قضایا داشـــت این است که دفترچه های 

بیمه تا آخر ســـال تمدید می شود. دستاورد دیگر این است که شکر خدا توانستیم این وضعیت و 

مشـــکلات هفت تپه را از سطح اســـتان جمع کنیم و به تهران برویم. تمام دلخوشی ما این بود که 

کمیسیون اصل 90 به اینجا آمده است. سه جلسه در مجلس با این آقایان مذاکره کردیم. جلسه 

اول و دوم روند خوبی داشـــت. صالح، رئیس ســـازمان خصوصی سازی، در جلسه حضور داشت و 

هر کاری کردند که بگویند این آقایان اهلیت ندارند و باید برکنار شوند، سازمان خصوصی سازی 

قبول نکرد و می گفت باید با جهانگیری صحبت شود. روزی که شرکت به بخش خصوصی واگذار 

شد، جهانگیری و روحانی در این امر دخیل بودند که الان برای پس گرفتن آن باید نظر بدهند؟ 

این اشتباهی که کردند را چه کسی باید تاوان بدهد؟ من به عنوان کارگر باید تاوان بدهم؟ اینها 

یک شـــبه گفتند صاحب شرکت هســـتیم. خلاصه ما هم حرف های خود را بیان کردیم. در جلسه 

ســـوم در مجلس نماینده ها تهدید کردند از مبادی قانونی استفاده می کنیم. دژپسند چهارشنبه 

هفته گذشته به کمیسیون اصل نود آمد که متاسفانه یکی از بدترین جلساتی بود که در کل عمر 

خود برگزار کردیم. دژپســـند با این نیت وارد جلســـه شد که کارگر حق حرف زدن ندارد و دوربین 

صداوسیما هم نباید باشد. از این اطلاع نداشتیم. ما در جلسه نشستیم و این آقا هم صحبت می کرد 

و ســـیدنظام موسوی و نادری جواب دادند و گفتند اگر مطالبات وصول نشود از ابزار قانونی خود 

اســـتفاده می کنیم. دژپســـند می گفت اگر صلاح می دانید این کار انجام شود، طرح سه فوریتی 

برای هفت تپه بزنید که خضریان جواب داد که ما در کل 40 ســـال یک بار طرح سه فوریتی دادیم 

که برای عزل بنی صدر بود. الان کاری که خودتان کردید را نمی توانید جمع کنید؟ نکته غم انگیز 

این بود که متاســـفانه دژپســـند اظهار بی اطلاعی کرد و این جای تاسف دارد. نوبخت می گوید 

نمی دانم قیمت کالاهای اساسی در بازار چقدر است، خانمم برای خرید می رود. درست می گوید. 

درســـت هم می گویند مگر برای اینها مهم اســـت؟ ما کارگر هستیم و باید ببینیم حقوق ما چقدر 

است که مواد غذایی بخریم یا خیر. نوبخت به نظر شما نیم کیلو گوشت می خرد؟ جالب این است 

که در صداوسیمایی که در اختیار دارند این مسائل را بازگو می کنند. این برای ما درد است. این 

بزرگ ترین درد و زخم اســـت. وجود خودشان درد است و زخم هم می زنند. به شعور مردم توهین 

می کنند که می گوید از قیمت کالاهای اساســـی خبر ندارم. اگر شـــما خبر ندارید پس باید چه 

کسی خبر داشـــته باشد؟ وزیر اقتصاد می گوید من نمی دانم در هفت تپه چه می گذرد؟ آمریکا، 

آفریقا و کشورهای مختلف فهمیدند در هفت تپه چه خبر است ولی شما به عنوان وزیر اقتصاد این 

کشور متوجه نشده اید؟ من هم باید قبول کنم که خبر ندارد؟ در جلسه سوم آقای دژپسند جلسه 

را ترک کرد و کلا عصبی شدیم و این جلسه به تشنج خیلی بالایی کشیده شد، چون وزیر اقتصاد 

حاضر نشد به حرف ما گوش کند. می گفتند اینها که اعتراض می کنند تعدادی کارگرنما هستند.«

از کارگران خواستیم به جای تحصن فعلا کار کرده و از ظرفیت موجود استفاده کنند
همان طور که گفتیم نمایندگان کمیســـیون اصل 90 به منظور پیگیری مسائل مربوط به 

شـــرکت نیشکر هفت تپه بار دیگر به آن منطقه رفتند و به صورت حضوری پیگیر مطالبات 

کارگران شـــدند. مجتبی یوســـفی، نماینده مردم اهواز و بـــاوی در ارتباط با این قضیه و 

حضور نمایندگان کمیســـیون اصل 90 مجلس در این شـــرکت به »فرهیختگان« گفت: 

»هماهنگی هایی انجام شـــده تا از ظرفیت نمایندگان برای حل مشکلات استان استفاده 

کنیم. در این ســـفری که دو نفر از اعضای کمیسیون اصل 90، سیدنظام الدین موسوی 

و نادری حضور داشـــتند مصوبه ای داشتیم که کارشناســـان دیوان محاسبات به عنوان 

ناظران اصلی و متولیان نظارت بر قوه مقننه در این شـــرکت حضور یابند و روند واگذاری 

و موضوعاتی که وجود دارد را بررســـی کنند. در این ســـفر آنها هم حضور پیدا کردند. در 

جلســـاتی که یک ماه گذشته برگزار شد، به علاوه سفر سه نماینده مجلس که به هفت تپه 

آمدند و بعد از آن جلساتی که در مجلس با حضور معاونان وزرا و نایب رئیس مجلس اتفاق 

افتاد، موارد به  صورت جدی بررسی شد. الان خلاصه موضوعات را بیان می کنم. در وهله 

اول با از خود گذشتگی قشر زحمتکش و کارگران هفت تپه خواهش شد با پیگیری هایی 

که انجام می شود اعتصاب را خاتمه دهند، با توجه به اینکه فصل برداشت است و ظرفیتی 

که در این کشور در بحث تولید وجود دارد از دست نرود و کارگران با بزرگواری پذیرفتند. 

با توجه به اینکه واقعا این قشـــر زحمتکش و پرتلاش جامعه هســـتند و اگر سر کار حضور 

نداشته باشند، به سرمایه های شرکت آسیب وارد می شود یا در تولید محصول خلل ایجاد 

می شود و ممکن است تعدادی به تحصن ادامه دهند ولی قاطبه کارگران شریف هفت تپه 

پیشنهادی که داده شد را پذیرفتند و بنا شد به اعتصاب و تحصن پایان دهند. ممکن است 

تعدادی در این تحصن حضور داشته باشند ولی قاطبه کارگران با توافقی که دیروز انجام 

شد بنا شد به سرکار بازگردند. در دو بخش پرداخت حقوق و دستمزد این کارگران پیگیری 

انجام شـــد که با همراهی ریاست محترم قوه قضائیه دو ماه حقوق پرداخت شد و الان دو 

موضوع دیگر مورد بررســـی قرار گرفت. یک اینکه حقوق پرســـنل پرداخت شود ولی برای 

اینکه ریشه ای مشکلات هفت تپه برطرف شود در بحث اهلیت و واگذاری که صورت گرفته 

مجددا بازبینی صورت گیرد، پیشـــنهاد مشخص ما این بود که دستگاه قضایی به صورت 

تخصصی ورود کرده تا موضوعات را بررسی کند که اگر سوءاستفاده هایی شده یا شائبه هایی 

در بحث واگذاری و اهلیت آنها وجود دارد، بررسی هایی انجام شود. پیشنهاد این بود این 

اتفاق به صورت اصولی برطرف شود و مدیریت این شرکت به شرکت توسعه نیشکر و صنایع 

جانبی اســـتان خوزستان برگردد تا به عنوان نهاد تخصصی و یک نهاد متخصص در حوزه 

کشـــت و صنعت این مجموعه اداره شود که ظرفیتی برای خودکفایی در حوزه نیشکر در 

داخل کشور است تا موضوعات از نظر قوه قضائیه پیگیری شود و درنهایت با کمک دستگاه 

قضایی درمورد موضوعات و شائبه ها تصمیم نهایی گرفته شود.«

استاندار به کارگر انگ ضدانقلاب می زند
ایـن کارگـر شـرکت نیشـکر هفت تپـه در پاسـخ بـه ایـن سـوال کـه آیـا از 

مسـئولان اسـتانی کسـی به فریادشـان رسـیده اسـت یا نه گفت: »خیر. 

دربـاره اینکـه مسـئولان تاکنـون بـرای مـا چـه کرده انـد بایـد بگویـم، از 

روزی کـه شـروع کردیـم تاکنـون قبل از اینکه شـرکت بـه بخش خصوصی 

واگـذار شـود یـک پرونـده امنیتی نداشـتیم، اما حالا داریم. وسـط همین 

تجمعـات اخیـر کـه مـا را گرفتنـد و زندانی کردند. در زنـدان اعتصاب غذا 

کردیـم. همـه حمایـت کردنـد و درنهایت از زندان بیرون آمدیم. اسـتاندار 

در کارخانه به کارگر می گوید ضدنظام هسـتید. همان امری که در مورد 

سـیل پیـاده کـرد و بـه فـردی کـه در بدبختـی اسـت ضدنظـام می گویـد، 

درباره ما هم همین رفتار را داشـت. من به ایشـان می گویم جنابعالی در 

سـطح اسـتاندار این اسـتان هسـتید و باید جوابگوی درددل مردم باشید 

و بایـد حـرف بشـنوید. اگـر نمی خواهیـد حـرف مردم را گـوش دهید برای 

چـه در ایـن جایـگاه نشسـته اید؟ بـه کارگـر انـگ ضدنظام می زنیـد و ذکر 

سـبحان الله و بسـم الله می گوییـد؟ اینهـا در حالـی اسـت کـه اسـم او در 

دادگاه اسـدبیگی همیشـه مطرح اسـت. این مسـائل بر کسـی پوشـیده 

نیسـت. وقتـی تمام قـد از کارفرمایـی کـه هفت تپـه را بـه اینجـا رسـانده 

حمایـت می کننـد، چه معنایـی دارد؟«

سه ماه است خودمان اجازه ندادیم کارها بخوابد
این فعال کارگری در پایان گفت: »من می خواهم بگویم الان سه ماه بدون مدیریت هستیم، در سطح شرکت بررسی 

کنید که کارگر اعلام می کند آبیاری برای کار برود. کشت می خواهد انجام شود کسانی که با کشت مستقیم در ارتباط 

هستند سر کار می روند و کشت را انجام می دهند. این کار کارگر است. سه ماه است که مدیرعاملی در شرکت نداریم 

و هیچ مدیریتی در شرکت نیست و این کارها را خود کارگران سازماندهی می کنند. نیشکر امسال را ببینید، چهار متر 

است. به عبارت دیگر کارگر آبیار دلسوزانه در این گرما و در این شرایط کار می کند. خواستیم کارگر در این سنگر کار 

کند و ما در جلوی فرمانداری در این سنگر کار می کنیم. اجازه ندادیم کار لطمه بخورد. 70 روز اینچنین کار را پیش 

بردیم. دیروز هم نماینده ها خواستند به اینجا بیایند و اعلام کردیم همه قسمت ها درِ فرمانداری باشند. بالغ بر هزار 

و 800 امضا جمع کردیم که برای لغو خصوصی سازی و لغو شورای کارگری است. به سیدنظام گفتم این کارگران ما 

هستند و خیلی ها نیامدند چون از مسئولان ناامید هستند بس که آمدند و شعار دادند و عمل نکردند. همه کارگران 

امضا کردند و به سیدنظام نشان دادیم که اینها سرکار می روند تا نیشکر خراب نشود. چرا انگ کارگرنما به ما می زنند؟ 

اعتصاب که می شـــود کارگر مدیریت می کند که باید کجا کار کنند. ما اعتراض می کنیم در ســـطح شهر بزرگ ترین 

اعتراضات کارگری را راه می اندازیم و درنهایت آرامش اتفاق می افتد و بدون اینکه تشنج و درگیری اتفاق افتد. چهار 

ســـال است کف خیابان هســـتیم ولی قطره خونی از دماغ کسی نیامده است، چهار سال است کف خیابان هستیم 

ولی یک ذره آشغال کف خیابان نریخته ایم. دو روز پیش هم نمایندگان آمدند و بازدید میدانی از کارخانه انجام شد و 

دیوان محاسبات اینجاست و روند پرونده را پیگیری می کند. بازدید میدانی با سیدنظام و حضرات انجام دادیم. قول 

مساعد دادند و سیدنظام هم گفته کارگران سر کار بروند و به نظر کارگر احترام می گذاریم.«

مراقب هپکوها و هفت تپه های جدید باشید
یوسفی با هشدار نسبت به ایجاد مواردی مشابه نیشکر هفت تپه و هپکوی اراک در جریان پروسه خصوصی سازی غیراصولی گفت: »از 

رسانه ها هم تشکر می کنم که مطالبه گری در جهت احقاق حق کارگران شریف هفت تپه و هفت تپه ای ها انجام دادند و از تولید داخل 

حمایت می کنند. شکر یکی از کالاهای استراتژی مورد نیاز کشور است. یک تذکر و اخطاری هم بیان کنم که بحث خصوصی سازی 

نیشـــکر و صنایع جانبی هم مطرح می شـــود که این هم ممکن است شـــائبه هپکوهای جدید و هفت تپه های جدیدی را ایجاد کند 

چون نمی دانیم چه اصراری وجود دارد که در برخی محصولات اســـتراتژیک و موضوعاتی که بحث کارگری است خصوصی سازی با 

بی دقتی و عدم کار کارشناسی مشکلات جدی تری ایجاد می کند. از اصحاب رسانه که همواره در کنار مردم بودید می خواهیم که  

مثل گذشـــته صدای مردم باشـــید که دوباره هفت تپه یا نیشکرهای جدید به وجود نیاید. با توجه به تاکیدات مقام معظم رهبری در 

بیاناتی که اخیرا با هیات محترم دولت داشـــتند، دو مطلب مورد اشـــاره است که یکی بحث گذر از خام فروشی است و بحث مفصلی 

اســـت و نکته دیگر که رهبری با ژرف نگری به آینده عنوان کردند بحث اصل 44 و بازنگری در سیاســـت های واگذاری ها است که به 

صراحت اعلام کردند. صحبت دیروز رهبری این بود که الان قطعا شـــائبه ها و مشـــکلاتی وجود دارد و شرکت هایی که باعث رونق و 

مزیت ما در اشـــتغال بودند تبدیل به تهدید می شـــوند. بحث مهمی که باید پیگیری شـــود و قدری بلندمدت است، بحث واگذاری 

اســـت که باید تجدید نظر شـــود و بحث اهلیت کسی است که به آن شرکت واگذار شده است. همه این مشکلات به دلیل شائبه ای 

اســـت که درخصوص اهلیت فردی اســـت که شرکت بدان واگذار شده است. این نشان می دهد از روز اول این اهلیت وجود نداشته 

اســـت. اعمال نفوذ جریانات سیاســـی که وارد بحث خصوصی سازی شدند، بی تاثیر نبود و در این چند سال اتفاقات بدی افتاد. از 

این جهت کار حقوقی و زمانبر است. پیگیری موضوعات حقوقی و خلع ید کردن زمانبر است. از رئیس قوه قضائیه خواهش می کنیم 

با اشرافیتی که در احقاق حقوق مردم دارند، دستور ویژه بدهند تا این موضوع زودتر حل شود.«


